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Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1.   Stortinget ber regjeringen styrke rådgivnings- og 
veiledningstjenesten gjennom å legge til rette for en 
tverrfaglig rådgivertjeneste og samarbeid mellom 
skoleeier, ungdomsskole, rådgivertjenesten, den vi-
deregående skolen og arbeidslivet, og gjøre det enk-
lere for yrkesgrupper med erfaring fra annet 
arbeidsliv å bli ansatt i skolen som rådgivere.

2.   Stortinget ber regjeringen ta initiativ til å øke kunn-
skapen om fagskoleutdanning i rådgivningstje-
nestene.

3.   Stortinget ber regjeringen styrke ordningen med re-
krutteringsstipend for personer utenfor skolesekto-
ren som ønsker å ta en yrkesfaglærerutdanning for 
å jobbe i skolen.

4.   Stortinget ber regjeringen tilrettelegge for en mer 
praktisk og variert skolehverdag, gjennom for ek-
sempel flere praktiske valgfag og mer aktiv bruk av 
lokalt arbeidsliv som del av undervisningen.

5.   Stortinget ber regjeringen styrke hospiteringsord-
ningen for yrkesfaglærere. Et konkret tiltak er å re-
servere to til tre plasser i hver klasse på 

Industrifagskolen til yrkesfaglærere. Disse vil da få 
en oppdatering i tråd med det industrien trenger, 
og blandede klasser gir bedre grunnlag for å danne 
relasjoner mellom skole og næringsliv.

6.   Stortinget ber regjeringen sørge for at det etableres 
en tettere kobling mellom avgivende skoler og læ-
rebedrifter også gjennom lærlingetiden, slik at inn-
holdet i yrkesopplæringen blir best mulig tilpasset 
arbeidslivets behov.

7.   Stortinget ber regjeringen sørge for at det etablere-
res prøveforsøk etter Steigenmodellen i alle fylker.

8.   Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det 
etableres faste systemer der bedriftene rapporterer 
behovet for lærlinger til opplæringskontorene. Det 
skal være disse tallene som blir lagt til grunn når fyl-
kestinget utvikler utdanningstilbudet, slik at utdan-
ningstilbudet blir i overensstemmelse med hva 
arbeidslivet trenger.

9.   Stortinget ber regjeringen tilrettelegge for at det ut-
vikles en bransjestandard med et minimumsnivå 
for undervisningsutstyr i tekniske fag i videregåen-
de skoler. Det er arbeidet med en bransjestandard 
for Teknikk og industriell produksjon (TIP). En slik 
standard kan følges opp med en samordning av 
innkjøp og vedlikehold for utstyret.

10.   Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det 
innføres krav til minstestandard på teknisk utstyr 
på yrkesfag. Minstestandarden skal utvikles i sam-
arbeid mellom skoler og næringsliv.

11.   Stortinget ber regjeringen innføre krav om bestått 
grunnskole for å starte på videregående skole, i 
praksis ved at elevene minst har karakter 2 i norsk 
og matematikk.

12.   Stortinget ber regjeringen legge til rette for at arbeids-
livsfag tilbys som valgfag ved alle ungdomsskoler.
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13.   Stortinget ber regjeringen sørge for fortsatt økning i 
lærlingtilskuddet, og ha som mål at det på sikt skal 
ligge på samme nivå som kostnaden til en yrkesfag-
lig skoleplass.

14.   Stortinget ber regjeringen øke utstyrsstipendet til 
de dyreste studieretningene på videregående yrkes-
fag.

15.   Stortinget ber regjeringen fjerne arbeidsgiveravgif-
ten på lærlingeplasser.

16.   Stortinget ber regjeringen styrke gaveforsterk-
ningsordningen for utstyr i de videregående skole-
ne.

17.   Stortinget ber regjeringen iverksette en prøveord-
ning i flere fylker, der staten, industrien og skoleeier 
går sammen i et spleiselag på mobile enheter med 
teknisk utstyr, etter Norsk Industris modell.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse 
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  H ø y r e , 

M a r i a n n e  S y n n e s  E m b l e m s v å g ,  K e n t 
G u d m u n d s e n ,  Tu r i d  K r i s t e n s e n  o g 
M a t h i l d e  Ty b r i n g - G j e d d e ,  f r a  A r b e i d e r p a r -
t i e t ,  Jo r o d d  A s p h j e l l ,  N i n a  S a n d b e r g  o g 
To r s t e i n  Tv e d t  S o l b e r g ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t ,  l e d e r e n  R o y  S t e f f e n s e n  o g  H a n n e 
D y v e k e  S ø t t a r ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  M a r i t 
A r n s t a d  o g  M a r i t  K n u t s d a t t e r  S t r a n d ,  f r a 
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  M o n a  Fa g e r å s , 
f r a  Ve n s t r e ,  S o l v e i g  S c hy t z ,  o g  f r a  K r i s t e l i g 
F o l k e p a r t i ,  H a n s  F r e d r i k  G r ø v a n , viser til 
representantforslaget. Kunnskaps- og integreringsmi-
nister Guri Melby har uttalt seg om forslaget i brev av 
22. april 2021. Brevet følger som vedlegg til denne 
innstillingen.

Ko m i t e e n  viser til at det har kommet flere repre-
sentantforslag denne våren som omhandler tema som 
arbeidslivserfaring, praktiske fag, økt rekruttering til yr-
kesfag, yrkesfagløft og verdiskaping, se Dokument 8:191 
S (2020–2021) om arbeidslivsfag, jf. Innst. 412 S (2020–
2021) og Dokument 8:263 S (2020–2021) om en mer 
praktisk og variert skoledag, jf. Innst. 413 S (2020–2021).

Ko m i t e e n  vil i likhet med forslagsstillerne under-
streke viktigheten av den kompetansen som fagarbei-
dere innehar. Denne kompetansen er sterkt etterspurt 
av næringslivet, som også NHOs kompetansebarometer 
og SSBs kartlegginger viser. K o m i t e e n  er også enig 
med forslagsstillerne i at Norge trenger flere stolte fagar-
beidere som styrker konkurransekraften i næringslivet 
og kvaliteten i velferdstjenestene. Ko m i t e e n  vil fram-
heve viktigheten av et tettere samarbeid mellom skole, 
næringsliv og vertskommuner, slik at dimensjonerin-

gen av studietilbud blir tilpasset det behovet næringsli-
vet og kommuner har for fagarbeidere, og slik at yrkes-
fagelever sikres læreplass.

Ko m i t e e n  støtter forslagsstillernes bekymring 
knyttet til at dagens utstyr ikke samsvarer med under-
visningen og de krav til kompetanse som næringslivet 
stiller til fagutdanningene og dagens fagarbeidere. Det 
blir viktigere og viktigere at en i undervisningen har til-
gang til ny teknologi og oppdatert utstyr som er bedre 
tilpasset de behov og krav som stilles.

Ko m i t e e n  er opptatt av at alle elever skal få mu-
ligheten til å følge sine drømmer og ønsker, og at skole-
løpet og tilbudet blir best mulig tilpasset lokale og regi-
onale behov for framtidige fagarbeidere, men at yrkes-
fagelever har muligheten til å gjøre omvalg underveis, 
og at en fortsatt kan ta høyere utdanning etter endt fag-
utdanning.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  viser til at regje-
ringspartiene og Fremskrittspartiet har gjennomført en 
historisk satsing på yrkesfag. D i s s e  m e d l e m m e r  er 
enige med forslagsstillerne i at disse partiene har jobbet 
hardt for mer målrettet satsing på yrkesfagene, og at 
viktige tiltak på yrkesfagfeltet har blitt gjennomført un-
der den borgerlige regjeringen. Nå er det flere som søker 
seg til yrkesfag, flere får læreplass og flere fullfører med 
fag- og svennebrev. Pilene peker i riktig retning. Det er 
likevel et stort behov for flere fagarbeidere i fremtiden, 
og regjeringens satsing på yrkesfagene og økt rekrutte-
ring til yrkesfagene fortsetter, også gjennom Meld. St. 21 
(2020–2021) Fullføringsreformen – med åpne dører til 
verden og fremtiden. Et viktig tiltak i denne meldingen 
er også at det innføres en rett til å ta et nytt fagbrev – til 
yrkesfaglig rekvalifisering.

D i s s e  m e d l e m m e r  er enige med forslagsstiller-
ne i at samarbeid mellom skoler og lærebedrifter er vik-
tig for at opplæringen skal være mest mulig relevant, og 
at overgangen til læretiden skal bli best mulig. Fullfø-
ringsreformen inneholder tiltak som legger til grunn et 
nært samarbeid mellom videregående skoler, lærebe-
drifter og arbeidslivet. Samarbeid mellom videregående 
skoler, fagskoler, næringsliv og forskningsmiljøer står 
også sentralt i regjeringens forslag om etablere sentre 
for fremragende yrkesfag.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  vil understreke det behovet norsk nærings- 
og samfunnsliv har for flere fagarbeidere for å bygge den 
moderne velferdsstaten og en industri i verdenstoppen. 
For mange yrkesfagelever får ikke læreplass, og for få 
gjennomfører med fag- eller svennebrev. D i s s e  m e d -
l e m m e r  vil styrke lærlingordningen, gi yrkesfagopp-
læringen bedre vilkår og sørge for at arbeidslivet som 
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venter etter fullført utdanning, er attraktivt, trygt og se-
riøst.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  vil innfø-
re en læreplassgaranti som sikrer at alle elever som er 
kvalifisert, får læreplass, gjennom et forpliktende samar-
beid mellom staten, fylkeskommunen og arbeidslivet. 
D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke betydningen av 
en bedre oppfølging av ungdom i overgangen fra skole til 
læretid. Det er viktig at antallet elevplasser på yrkesfag 
må samsvare med mulighetene for læreplass, og at be-
drifter som tar inn lærlinger med særskilte behov, gis mer 
tilskudd.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil også understreke betyd-
ningen av at det blir mer attraktivt å være lærebedrift 
gjennom styrkede krav til seriøsitet og bruk av lærlinger 
ved offentlige innkjøp og anbud. Videre er det viktig å 
legge til rette for fleksible løp i flere utdanningspro-
grammer, der elevene får veksle mellom skole og ar-
beidsliv. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det trengs et na-
sjonalt senter for yrkesfag som kan bidra til faglig utvik-
ling og koordinering av yrkesfagutdanningene. D i s s e 
m e d l e m m e r  ser også et sterkt behov for å styrke sti-
pendordningen og at alle lærlinger får et lærlingbevis 
som gir samme fordeler som for elever og studenter. 
D i s s e  m e d l e m m e r  vil styrke Yrkesopplæringsnem-
ndas mandat i arbeidet med utvikling av fag- og yrkes-
opplæring og følge opp d i s s e  p a r t i e n e s  tidligere al-
ternative statsbudsjett i denne perioden med en kraftig 
vekst i investeringen i nytt og oppdatert utstyr på yrkes-
faglinjene, slik at opplæringen blir mer relevant. D i s s e 
m e d l e m m e r  vil understreke viktigheten av en krafti-
gere og mer målrettet satsing på yrkesfag, slik at målet 
om flere stolte fagarbeidere skal og kan nås. Fagarbeide-
re styrker konkurransekraften i næringslivet og hever 
kvaliteten i velferdstjenestene.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  vil vise til at en na-
sjonal, lovfestet rett til læreplass ble utredet av 
Stoltenberg-regjeringen. Konklusjonen var at dette ikke 
var en god løsning på utfordringen med manglende læ-
replasser, og hele forslaget ble lagt i skuffen. En god løs-
ning som fungerer godt flere steder, uten statlig 
involvering, er at fylkeskommunen inngår en regional 
avtale om læreplassgaranti med bransjene i regionen, 
en avtale som bygger på bedriftenes behov for lærlinger 
og er tilpasset lokale forhold. Avtaler som dette kan sik-
re at flere elever får læreplasser, noe en nasjonalt vedtatt 
lovfestet rett ikke kan.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil peke på at Arbeiderparti-
ets forslag om opprettelse av et nasjonalt senter for yr-
kesfag slår inn åpne dører. D i s s e  m e d l e m m e r  er 
enige i at nasjonale sentre kan bidra til faglig utvikling 

og koordinering av yrkesfagutdanningene. Derfor opp-
rettet regjeringen i 2018 Kompetansesenter for yrkesfag 
ved OsloMet og Senter for yrkesfag og opplæring i ar-
beidslivet ved Universitetet i Agder i 2019.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil også vise til at det er un-
der denne regjeringen at det er har vært en kraftig og 
målrettet satsing på yrkesfag, både gjennom Yrkes-
fagløftet og Yrkesfaglærerløftet, og vil peke på at denne 
satsingen fortsetter blant annet gjennom regjeringens 
fullføringsreform for videregående opplæring.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  viser til resultatene fra NHOs kompetanseba-
rometer og SSBs kartlegginger, som viser at Norge vil ha 
behov for nesten 100 000 flere fagarbeidere om 15 år. Da 
har man to alternativer, og det er å utdanne dem selv el-
ler importere dem.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Fremskrittsparti-
et gjennom mange år har jobbet hardt for mer målrettet 
satsing på yrkesfagene, og viktige tiltak på yrkesfagfeltet 
har blitt gjennomført under den borgerlige regjeringen 
Fremskrittspartiet var en del av. Det har blant annet 
vært en historisk høy økning av lærlingtilskuddet, noe 
som gjør det lettere for bedrifter å ta inn lærlinger, man 
har innført en merkeordning for lærebedrifter for å syn-
liggjøre hvilke bedrifter som har lærlinger, og etablert 
Nasjonalt register for lærebedrifter. Videre har hospite-
ring i næringslivet for yrkesfaglærere og flere andre til-
tak og strategier gitt positive resultater. D i s s e  m e d -
l e m m e r  vil også peke på innføringen av praksisbrevet, 
som gir elevene mulighet til å gå videre til fag- eller 
svennebrev etter fullført opplæring. Utviklingen går nå i 
riktig retning. De siste årene har andelen elever som sø-
ker seg til yrkesfag, økt. I 2021 er det 1 000 flere søkere til 
yrkesfag enn til studieforberedende på Vg1. Gjennom 
flere år har flere fått læreplass. Det er også færre som fal-
ler fra i videregående skole.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener likevel det nå er ve-
sentlig å få på plass et nytt yrkesfagløft med konkrete og 
klare tiltak. Selv om utviklingen går i riktig retning, går 
det etter d i s s e  m e d l e m m e r s  oppfatning for sakte.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til at Senterpartiet gjennom mange år, både i 
inneværende og foregående stortingsperioder, har fore-
slått flere tilsvarende forslag som er fremmet i represen-
tantforslaget. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at 
Senterpartiet i partiets alternative statsbudsjett har gitt 
fagopplæringen høy prioritet for å gi utdanningene et 
reelt løft, både organisatorisk og ressursmessig. D i s s e 
m e d l e m m e r  viser i den sammenheng til Senterparti-
ets alternative budsjett for 2021 med forslag om til 
sammen 377 mill. kroner ut over regjeringens forslag. 
D i s s e  m e d l e m m e r  viser til representantforslaget og 
er enige i forslagene 1–6, 12–15 og 17, men mener det er 
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naturlig at dette realitetsbehandles i forbindelse med 
behandlingen av stortingsmeldingen om videregående 
opplæring, Meld. St. 21 (2020–2021), som ligger til be-
handling i komiteen. D i s s e  m e d l e m m e r  viser der-
for til Senterpartiets merknader i innstillingen til denne 
stortingsmeldingen for omtale av de aktuelle temaene.

Rådgivnings- og veiledningstjeneste

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  mener at det er 
svært viktig at elever får kvalifiserte råd om utdannings-
valg, jobbmuligheter og arbeidsmarkedet. Dette er av-
gjørende for at elevene skal kunne ta gode valg og for å 
motvirke feilvalg, omvalg og frafall. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener at det skal være et utstrakt samarbeid mel-
lom de ulike karriereveilednings- og rådgivningstje-
nestene, og viser til at regjeringen vil legge til rette for 
økt samarbeid mellom ulike aktører på veiledningsfel-
tet, spesielt mellom skolen, oppfølgingstjenesten og de 
fylkesvise karrieresentrene, slik det står i stortingsmel-
dingen om Fullføringsreformen. D i s s e  m e d l e m m e r
mener også at det er viktig å ha høy kvalitet i tilbudet 
som møter elevene, og vil peke på at det skal utvikles et 
eget rammeverk med kompetansestandarder for rådgi-
vere/karriereveiledere i skolen.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil vise til at våre partier og 
regjeringen er opptatt av høyere yrkesfaglig utdanning 
og har gjennomført en sterk satsing på fagskolesektoren 
siden 2013. Regjeringen vil legge frem en egen strategi 
for fagskolesektoren før sommeren. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til at regjeringen vil ta initiativ til å tilgjenge-
liggjøre og forbedre informasjon om fagskoleutdanning 
for eksempel på utdanning.no og karriereveileding.no. 
Strategien og målet om å gjøre fagskolene mer kjent vil 
kunne bidra til å øke kunnskapen om fagskoleutdan-
ning i rådgivingstjenesten.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  mener det er viktig at elevene får en 
realistisk tilnærming til utdannings- og arbeidsmarke-
det. Elevene må bli gjort oppmerksomme på hvilke ut-
danninger som privat og offentlig arbeidsliv har behov 
for og hvilke det i langt mindre grad er behov for, og ut-
danningstilbudet bør i større grad speile dette.

I den sammenheng vil d i s s e  m e d l e m m e r  un-
derstreke viktigheten av at elevene har tilgang til rådgi-
vere som kan gi dem kvalifiserte råd om utdannings-
valg, jobbmuligheter og arbeidsmarked. Rådgiverne på 
ungdomsskoler og videregående skoler må være oppda-
tert om elevenes muligheter, da dette kan bidra til å re-
dusere og motvirke feilvalg, omvalg og frafall. For å lyk-
kes med dette må det utvikles modeller for å rekruttere 
flere med erfaring fra annet arbeidsliv inn i rådgivnings-
tjenesten. Det må legges til rette for en tverrfaglig rådgi-

vertjeneste og samarbeid mellom skoleeiere, ungdoms-
skole, rådgivertjenesten, den videregående skolen og ar-
beidslivet.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende 
forslag:

«Stortinget ber regjeringen styrke rådgivnings- og 
veiledningstjenesten i skolen gjennom å legge til rette 
for en tverrfaglig rådgivertjeneste og samarbeid mellom 
skoleeier, ungdomsskole, rådgivertjenesten, den vide-
regående skolen og arbeidslivet, og gjøre det enklere for 
yrkesgrupper med erfaring fra annet arbeidsliv å bli an-
satt i skolen som rådgivere.»

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , fremmer 
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen ta initiativ til å øke 
kunnskapen om fagskoleutdanning i rådgivningstje-
nestene i skolen.»

Yrkesfaglærerutdanning og hospitering

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , er opp-
tatt av å rekruttere flere yrkesfaglærere og styrke kom-
petansen til de som allerede jobber i skolen. F l e r t a l -
l e t  ønsker at flere kvalifiserer til å bli yrkesfaglærere, og 
viser til gode erfaringer med både rekrutteringsstipend 
og at yrkesfaglærere hospiterer i arbeidslivet.

Dette er virkemidler f l e r t a l l e t  mener bør styrkes 
ytterligere, og f l e r t a l l e t fremmer derfor følgende for-
slag:

«Stortinget ber regjeringen styrke ordningen med 
rekrutteringsstipend for personer utenfor skolesekto-
ren som ønsker å ta en yrkesfaglærerutdanning for å 
jobbe i skolen.»

«Stortinget ber regjeringen styrke hospiteringsord-
ningen for yrkesfaglærere.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  mener at dyktige yr-
kesfaglærere er en forutsetning for en god fag- og 
yrkesopplæring. D i s s e  m e d l e m m e r  vil vise til at det 
inngår en rekke tiltak for å rekruttere flere yrkesfaglære-
re og bidra til økt kompetanse for yrkesfaglærere i stra-
tegien Yrkesfaglærerløftet. Kompetanseutvikling i 
yrkesfagene er skilt ut i en egen ordning der midlene til 
kompetanseutvikling går direkte til fylkeskommunene. 
En sentral del av denne ordningen er muligheten for 
hospitering. Regjeringen har prioritert flere tiltak for å 
støtte kompetanseutviklingen de seneste årene. I Meld. 
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St. 21 (2020–2021) Fullføringsreformen – med åpne dø-
rer til verden og fremtiden fremkommer det at regjerin-
gen kommer til å fortsette med dette også i årene som 
kommer. Hospiteringsordningen har gitt gode resulta-
ter og er et godt tiltak for å styrke kompetansen til yr-
kesfaglærerne, og det er viktig at fylkeskommunene 
legger til rette for at hospiteringsordningen styrkes i ar-
beidet med kompetanseutvikling for yrkesfaglærere 
fremover.

Læreplasser og dimensjonering av yrkesfaglige 
utdanningstilbud

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at god og rik-
tig dimensjonering av videregående opplæring er avgjø-
rende for at vi skal lykkes med at flere skal kunne fullføre 
og bestå videregående opplæring, ikke minst på yrkes-
faglige studieprogrammer. En av grunnene til at elever 
på yrkesfag ikke fullfører og består, er at det ikke er et 
godt nok samsvar mellom dimensjoneringen av utdan-
ningsprogram og tilgjengelige læreplasser. God og riktig 
dimensjonering er også svært viktig for at arbeidslivet 
kan få tilstrekkelig og kvalifisert arbeidskraft – noe som 
er en forutsetning for innovasjon, omstilling og verdi-
skaping i hele landet.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det i stortingsmel-
dingen om Fullføringsreformen bekreftes at fylkeskom-
munene har ulike tradisjoner for hvordan de balanserer 
elevenes utdanningsønsker og søknader til videregåen-
de opplæring mot arbeidslivets behov, og dermed til-
gjengelige læreplasser. Kompetansebehovsutvalget be-
skriver at hovedskillet går mellom skolefylker og opplæ-
ringsfylker, der skolefylkene i hovedsak dimensjonerer 
etter elevenes ønsker og opplæringsfylkene i større grad 
dimensjonerer etter arbeidslivets behov. Opplærings-
lovutvalget viser til at det er store variasjoner, men at de 
fleste fylkeskommunene i dag vektlegger søkernes før-
steønske mer enn samfunnets behov. Vi vet at elever 
som får oppfylt førstevalget sitt, har større sjanse for å 
fullføre videregående opplæring, og dette må selvfølge-
lig også tillegges vekt, men det er også avgjørende at det 
er tilgjengelige læreplasser for at elevene skal kunne 
fullføre og bestå.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at Y-nemndene har 
en helt sentral rolle i å bidra til å sikre riktig dimensjone-
ring og kvalitet i fagopplæringen, og støtter at regjerin-
gen i melding om Fullføringsreformen viser til at den vil 
komme tilbake til opplæringslovutvalgets forslag om å 
legge stor vekt på samfunnets behov for kompetanse i 
dimensjoneringen av videregående opplæring i forbin-
delse med ny opplæringslov. D i s s e  m e d l e m m e r
mener at det bør vurderes å gå tilbake til en ordning 
hvor det ble lagt stor vekt på Y-nemndenes anbefaling. 
Det bør også sikres likere praksis for Y-nemndenes ar-
beid og oppfølging av deres anbefalinger i hele landet, 

blant annet hvordan de bør involvere relevante aktører 
i sitt arbeid. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er flere 
aktører som bør bidra med informasjon til Y-nemndene 
enn bare opplæringskontorene, slik forslagsstillerne tar 
til orde for i sitt forslag. Opplæringskontorene er en vik-
tig aktør i dette arbeidet, men ikke alle bedrifter er med-
lem i et opplæringskontor, så her må det også legges 
vekt på vurderingene til bedriftene og partene i arbeids-
livet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er viktig at det 
legges til rette for flere tilpassede opplæringsløp for 
elever og lærlinger for å bidra til at flere kan fullføre og 
bestå videregående opplæring med et fag- eller svenne-
brev. Dagens regelverk åpner for flere ulike måter å or-
ganisere opplæringen på, og fylkeskommunene står fritt 
til å tilrettelegge for ulike opplæringsmodeller. Flere fyl-
keskommuner tilbyr ulike former for vekslingsmodel-
ler, også 0+4-modeller, som er i bruk i alle fylkeskom-
muner. Det er også flere fylkeskommuner som tilbyr uli-
ke tilpassede løp, slik Steigenmodellen er et eksempel 
på. D i s s e  m e d l e m m e r  mener likevel at det vil være 
å gå for langt inn i det lokale handlingsrommet å påleg-
ge alle fylkeskommuner å etablere prøveforsøk etter 
Steigenmodellen.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at 
det de siste årene har vært flere rekorder i antall lære-
plasser, men at det fortsatt er for mange elever som ikke 
får læreplass. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at en av 
grunnene til dette er at dimensjoneringen av utdan-
ningstilbudene på videregående skole ikke samsvarer 
godt nok med arbeidslivets behov og muligheter for læ-
replass. Målet bør først og fremst være at yrkesfageleve-
ne får jobb, ikke at 15-åringer får sitt førsteønske om 
videregående opplæring oppfylt. I dimensjoneringen 
av videregående skole mener d i s s e  m e d l e m m e r  at 
opplæringskontorene bør ha en sentral rolle, ved at fyl-
keskommunen og Y-nemndene har tett kontakt med 
opplæringskontorene når behov skal defineres. D i s s e 
m e d l e m m e r  vil understreke at vi ikke kan vedta flere 
lærlingplasser. Nåtidens og fremtidens arbeidsliv ska-
pes i markedet, det vedtas ikke av staten, og dette må 
gjenspeiles i rammevilkårene for både utdanningssek-
toren og næringslivet.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende 
forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det 
etableres faste systemer der bedriftene rapporterer be-
hovet for lærlinger til opplæringskontorene. Det skal 
være disse tallene som blir lagt til grunn når fylkestinget 
utvikler utdanningstilbudet, slik at utdanningstilbudet 
blir i overensstemmelse med hva arbeidslivet trenger.»
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Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , fremmer 
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at det etableres 
en tettere kobling mellom avgivende skoler og lærebe-
drifter også gjennom lærlingtiden, slik at innholdet i yr-
kesopplæringen blir best mulig tilpasset arbeidslivets 
behov.»

«Stortinget ber regjeringen sørge for at det etablere-
res prøveforsøk i yrkesfag etter Steigenmodellen i alle 
fylker.»

Finansiering av læreplasser
Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -

s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at lærlingtil-
skuddet, som nå er på 167 407 kroner pr. kontrakt, er 
økt med nesten 26 000 kroner siden 2013. Til sammen-
likning ble tilskuddet bare prisjustert under forrige re-
gjering. Tilskuddet nærmer seg nå samme nivå som de 
korrigerte brutto driftsutgiftene per elev på yrkesfaglige 
utdanningsprogram, som var om lag 180 000 kroner i 
2019 (i 2021-kroner). D i s s e  m e d l e m m e r  vil også 
vise til at lærlingtilskuddet ble midlertidig økt med 170 
mill. kroner både høsten 2020 og våren 2021 som en del 
av Utdanningsløftet og for å motvirke ringvirkningene 
av koronapandemien. Dette har gitt en økning på 8 500 
kroner totalt pr. kontrakt for høsten 2020 og våren 2021. 
En ytterligere økning av utstyrsstipendet er et spørsmål 
som må tas i ordinær budsjettbehandling.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regelverket om ar-
beidsgiveravgift ligger under Finansdepartementet. 
Provenytapet ved å fjerne arbeidsgiveravgiften for lær-
linger er av Finansdepartementet anslått til over 1,5 
mrd. kroner i året. D i s s e  m e d l e m m e r  vil også vise 
til at arbeidsgiveravgiften er geografisk differensiert, og 
en fjerning av denne vil slå ulikt ut avhengig av hvor i 
landet bedriften er lokalisert. For eksempel vil bedrifter 
i Troms og Finnmark ikke ha noen gevinst av at arbeids-
giveravgiften blir fjernet, fordi bedrifter i dette fylket 
ikke betaler arbeidsgiveravgift. D i s s e  m e d l e m m e r
vil peke på at ordningen med geografisk differensiert ar-
beidsgiveravgift er godkjent av ESA. ESAs aksept for re-
duserte satser i deler av landet er basert på regionstøt-
teregelverket i EØS og de geografiske hensyn som ligger 
bak dette. Dersom man åpner for en annen type diffe-
rensiering, f.eks. ut fra hvilken type arbeidstaker avgif-
ten knytter seg til, kan man risikere at det stilles spørs-
mål ved den geografiske differensieringen i sin helhet.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , vil 
understreke viktigheten av at næringslivet får tilgang til 

kompetent arbeidskraft. Oppdatert og praktisk kunn-
skap tilegnes best gjennom praktisk arbeid i bedrift, og 
forholdene må derfor legges best mulig til rette for opp-
rettelse av lærlingplasser. F l e r t a l l e t  vil understreke 
behovet for ha en realistisk og samfunnsøkonomisk 
lønnsom tilnærming på utdanningsområdet og at di-
mensjonering av utdanninger må utvikles i samarbeid 
med næringsliv og arbeidsliv. Incentivene for opprettel-
se av lærlingplasser må være klare og objektive.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  fremmer derfor følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sørge for fortsatt økning 
i lærlingtilskuddet og ha som mål at det på sikt skal ligge 
på samme nivå som kostnaden til en yrkesfaglig skole-
plass.»

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å 
fjerne arbeidsgiveravgiften på lærlingplasser.»

Utstyr i yrkesfag

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  mener at tilgangen 
på oppdatert og relevant utstyr for elever og lærlinger er 
grunnleggende for at opplæringen skal være mest mulig 
relevant og av god kvalitet. D i s s e  m e d l e m m e r  vil 
peke på at Kunnskapsdepartementet gjennom et 
forskningsprosjekt vil prøve ut ulike modeller for finan-
siering av utstyr gjennom spleiselag mellom stat, fylkes-
kommune og næringsliv. Gaveforsterkningsordningen 
inngår som en av ordningene som skal testes ut. Målet 
er en ordning som bidrar til oppdatert og kvalitetssikret 
utstyr i de yrkesfaglige utdanningsprogrammene. Det er 
bevilget 65 mill. kroner til dette prosjektet, hvorav 60 
mill. kroner går til utstyr i fylkeskommunene og 5 mill. 
kroner til forskning. Høsten 2020 opprettet Utdan-
ningsdirektoratet en arbeidsgruppe i samarbeid med 
SRY, hvor NHO, LO, Utdanningsforbundet og fylkes-
kommunene er representert. Arbeidsgruppen skal 
blant annet utarbeide de ulike modellene som det skal 
forskes på. Modellene skal være klare i juni 2021, og 
midlene skal lyses ut før sommeren. Forskere skal følge 
prosjektet for å finne ut hvilke modeller som er bære-
kraftige, og som gir den beste utstyrssituasjonen. D i s s e 
m e d l e m m e r  mener derfor at det er for tidlig å kon-
kludere med hvilken/hvilke modeller man skal gå vide-
re med, før den opprettede arbeidsgruppen har presen-
tert resultatet av sitt arbeid.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  viser til at utstyrssituasjonen på vide-
regående skoler er en gjenganger i høringer til statsbud-
sjettet, fra organisasjoner som favner alt fra partene i 
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arbeidslivet til lærere og elever. Dette inntrykket be-
kreftes også i medlemsundersøkelsen til Utdannings-
forbundet i 2020, hvor lærere melder om at elever 
mangler tilgang til nødvendig utstyr i opplæringen. Til-
gang til godt oppdatert og relevant utstyr er viktig for at 
kvaliteten på opplæringen skal være god, og vil også bi-
dra til at statusen for yrkesfag løftes. D i s s e  m e d l e m -
m e r  er opptatt av at lokalt arbeidsliv og videregående 
skoler får et tettere samarbeid, også om utstyrssituasjo-
nen, og er positive til alle tiltak som kan stimulere til 
mer og bedre samarbeid.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , fremmer 
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen tilrettelegge for at det 
utvikles en bransjestandard med et minimumsnivå for 
undervisningsutstyr i tekniske fag i videregående sko-
ler. Det er arbeidet med en bransjestandard for Teknikk 
og industriell produksjon (TIP). En slik standard kan 
følges opp med en samordning av innkjøp og vedlike-
hold av utstyret.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k 
Ve n s t r e p a r t i  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det 
innføres krav til minstestandard på teknisk utstyr på yr-
kesfag. Minstestandarden skal utvikles i samarbeid mel-
lom skoler og næringsliv.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  fremmer 
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen styrke gaveforsterk-
ningsordningen for utstyr i de videregående skolene.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen iverksette en prøveord-
ning i flere fylker, der staten, industrien og skoleeier går 
sammen i et spleiselag på mobile enheter med teknisk 
utstyr, etter Norsk Industris modell.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  vil vise til at også 
mobile enheter med teknisk utstyr inngår som en av 
modellene som er til vurdering i arbeidsgruppen og for-
søks- og forskningsprosjektet som skal komme frem til 
modeller som kan skape en bærekraftig og langsiktig fi-
nansiering av utstyr for de yrkesfaglige utdanningspro-

grammene. Det er derfor også for tidlig å konkludere 
med at slike mobile enheter er en modell man skal gå vi-
dere med før resultatet av arbeidsgruppens arbeid er 
presentert.

Krav om bestått grunnskole

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  viser til at det i Meld. 
St. 21 (2020–2021) Fullføringsreformen – med åpne dø-
rer til verden og fremtiden legges opp til en fullførings-
rett i videregående opplæring samtidig som man opp-
rettholder retten til å begynne i videregående opplæ-
ring. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det vil være uhel-
dig å holde ungdom utenfor videregående opplæring, 
og at det i stedet er viktig at man legger til rette for at 
elever som ikke er tilstrekkelig faglig forberedt, får den 
tilrettelegging og støtte de trenger for å kunne mestre fa-
gene. I Fullføringsreformen ligger en rekke konkrete til-
tak som vil bidra til det.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser dessuten til at det i 
meldingen om Fullføringsreformen opplyses at en stu-
die fra Danmark viste at de innførte karakterkravene i 
dansk og matematikk for inntak på yrkesfag i videregå-
ende opplæring førte til at flere stod utenfor utdanning, 
og en liten økning i kriminalitet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  viser til at de som har størst risiko for å bli en 
del av frafallsstatistikken, ofte er de som har de dårligste 
forutsetningene. Blant elevene som har manglende el-
ler under 25 grunnskolepoeng, er det bare litt over 20 
pst. som fullfører videregående. For de med mellom 25 
og 35 grunnskolepoeng er det litt over 50 pst. som full-
fører. Blant elever som har mer enn 35 poeng,er det godt 
over 80 pst. som fullfører, og nesten 100 pst. fullfører 
blant de med 45 eller flere poeng.

D i s s e  m e d l e m m e r  er opptatt av å hindre frafall, 
og det viktigste grunnlaget for å hindre frafall legges i 
grunnskolen. Fra 2013 har den borgerlige regjeringen 
Fremskrittspartiet var en del av, gjort mye som d i s s e 
m e d l e m m e r  tror vil gi gode resultater på lengre sikt. 
D i s s e  m e d l e m m e r  vil blant annet trekke frem at 
det har blitt om lag 4 000 flere lærere på 1.–4. klasse-
trinn, bedre samarbeid mellom barnehage og skole, en 
strengere mobbelov og at skolenes plikt til intensiv opp-
læring for barn som står i fare for å bli hengende etter, er 
tydeliggjort.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener overgangen mellom 
ungdomsskole og videregående må være et prioritert 
område, og at man i størst mulig grad gjør elevene bedre 
forberedt til å kunne fullføre videregående. Dette kan 
gjøres ved innføringskurs som nevnt i Fullføringsrefor-
men, og det kan gjøres ved å stille krav om bestått 
grunnskole. Danmark har nylig innført karakterkrav i 
dansk og matematikk, og de foreløpige erfaringene der-
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fra er en nedgang i frafall og bedre kvalitet på undervis-
ningen.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende 
forslag:

«Stortinget ber regjeringen innføre krav om bestått 
grunnskole for å starte på videregående skole, i praksis 
ved at elevene minst har karakter 2 i norsk og matema-
tikk.»

Utstyrsstipend

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at regjerin-
gen økte utstyrsstipendet for elever i videregående opp-
læring med 25 mill. kroner for at det skulle bli bedre 
samsvar mellom stipendet og elevenes utgifter. Denne 
endringen førte til et markant løft i stipendsatsen for fle-
re av de dyrere yrkesfaglige utdanningsprogrammene. 
En ytterligere økning av utstyrsstipendet er et spørsmål 
som må tas i ordinær budsjettbehandling.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  registre-
rer at stipendet som elever får fra Lånekassen, ofte ikke 
samsvarer med de reelle utgiftene knyttet til nødvendig 
utstyr for å ta del i opplæringen.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  er glad for at statsbudsjettet for 2020, fremlagt 
av en flertallsregjering hvor Fremskrittspartiet hadde fi-
nansministeren, la opp til en økning i utstyrsstipendet 
med 25 mill. kroner fra høsten 2020. Dette løftet førte til 
en økning i stipendsatsen for flere av de dyrere yrkesfag-
lige utdanningsprogrammene, men fortsatt gjenstår det 
en del for å tette gapet mellom stipendsatser og reelle 
utgifter.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S e n t e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , fremmer 
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen øke utstyrsstipendet til 
de dyreste studieretningene på videregående yrkesfag.»

Arbeidslivsfag

Ko m i t e e n  viser til forslag nr. 12 i representantfor-
slaget om arbeidslivsfag som valgfag. Ko m i t e e n  har 
valgt å se dette forslaget i sammenheng med Dokument 
8:191 S (2020–2021) Representantforslag fra stortingsre-
presentantene Marit Knutsdatter Strand, Jan Bøhler, 
Heidi Greni, Bengt Fasteraune og Åslaug Sem-Jacobsen 
om arbeidslivsfag og en mer praktisk innrettet ung-
domsskole for økt rekruttering til yrkesfag. Ko m i t e e n
viser til merknader i Innst. 412 S (2020–2021).

Praktisk og variert skolehverdag
Ko m i t e e n  viser til forslag nr. 4 i representantfor-

slaget om tilrettelegging for en mer praktisk og variert 
skolehverdag. K o m i t e e n  har valgt å se dette forslaget 
i sammenheng med Dokument 8:263 S (2020–2021) 
Representantforslag fra stortingsrepresentantene 
Audun Lysbakken, Mona Fagerås, Karin Andersen, 
Freddy André Øvstegård, Nicholas Wilkinson, Eirik 
Faret Sakariassen og Petter Eide om en merpraktisk og 
variert skoledag. Ko m i t e e n  viser til merknader i 
Innst. 413 S (2020–2021).

Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet, Fremskrittspartiet og So-
sialistisk Venstreparti:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det 
innføres krav til minstestandard på teknisk utstyr på yr-
kesfag. Minstestandarden skal utvikles i samarbeid mel-
lom skoler og næringsliv.

Forslag fra Fremskrittspartiet, Senterpartiet og Sosia-
listisk Venstreparti:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen styrke rådgivnings- og 
veiledningstjenesten i skolen gjennom å legge til rette 
for en tverrfaglig rådgivertjeneste og samarbeid mellom 
skoleeier, ungdomsskole, rådgivertjenesten, den videre-
gående skolen og arbeidslivet, og gjøre det enklere for 
yrkesgrupper med erfaring fra annet arbeidsliv å bli an-
satt i skolen som rådgivere.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen sørge for fortsatt økning i 

lærlingtilskuddet og ha som mål at det på sikt skal ligge 
på samme nivå som kostnaden til en yrkesfaglig skole-
plass.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen fremme forslag om å fjer-

ne arbeidsgiveravgiften på lærlingplasser.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen iverksette en prøveord-

ning i flere fylker, der staten, industrien og skoleeier går 
sammen i et spleiselag på mobile enheter med teknisk 
utstyr, etter Norsk Industris modell.

Forslag fra Fremskrittspartiet og Sosialistisk Venstre-
parti:
Forslag 6

Stortinget ber regjeringen legge til rette for at det 
etableres faste systemer der bedriftene rapporterer be-
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hovet for lærlinger til opplæringskontorene. Det skal 
være disse tallene som blir lagt til grunn når fylkestinget 
utvikler utdanningstilbudet, slik at utdanningstilbudet 
blir i overensstemmelse med hva arbeidslivet trenger.

Forslag 7
Stortinget ber regjeringen styrke gaveforsterknings-

ordningen for utstyr i de videregående skolene.

Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 8

Stortinget ber regjeringen innføre krav om bestått 
grunnskole for å starte på videregående skole, i praksis 
ved at elevene minst har karakter 2 i norsk og matema-
tikk.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene fra 

Arbeiderpartiet, Fremskrittspartiet, Senterpartiet og 
Sosialistisk Venstreparti.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser 
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

I
Stortinget ber regjeringen ta initiativ til å øke 

kunnskapen om fagskoleutdanning i rådgivningstje-
nestene i skolen.

II
Stortinget ber regjeringen styrke ordningen med 

rekrutteringsstipend for personer utenfor skolesek-
toren som ønsker å ta en yrkesfaglærerutdanning for 
å jobbe i skolen.

III
Stortinget ber regjeringen styrke hospiterings-

ordningen for yrkesfaglærere.

IV
Stortinget ber regjeringen sørge for at det etable-

res en tettere kobling mellom avgivende skoler og læ-
rebedrifter også gjennom lærlingtiden, slik at innhol-
det i yrkesopplæringen blir best mulig tilpasset ar-
beidslivets behov.

V
Stortinget ber regjeringen sørge for at det etable-

reres prøveforsøk i yrkesfag etter Steigenmodellen i 
alle fylker.

VI
Stortinget ber regjeringen tilrettelegge for at det 

utvikles en bransjestandard med et minimumsnivå 
for undervisningsutstyr i tekniske fag i videregående 
skoler. Det er arbeidet med en bransjestandard for 
Teknikk og industriell produksjon (TIP). En slik stan-
dard kan følges opp med en samordning av innkjøp 
og vedlikehold av utstyret.

VII
Stortinget ber regjeringen øke utstyrsstipendet til 

de dyreste studieretningene på videregående yrkes-
fag.

Oslo, i utdannings- og forskningskomiteen, den 11. mai 2021

Roy Steffensen Jorodd Asphjell
leder ordfører
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Representantforslag 282 S (2020-2021) om et yrkesfagløft for 
verdiskaping  

Fag- og yrkesopplæringen er et satsningsområde for regjeringen og videreføres med tiltak 

gjennom Utdanningsløftet og Meld.  St. 21 (2020-2021) Fullføringsreformen. NHOs 

kompetansebarometer viser et stort behov for fagarbeidere, og beregninger fra SSB viser at 

vi kan komme til å mangle nesten 90 000 fagarbeidere om knappen femten år.  

Representantene viser til at det har vært en positiv utvikling på flere områder innen fag- og 

yrkesopplæringen de siste årene. Det er regjeringen enig i, og vi er glade for at vi ser 

resultater av regjeringens satsinger. Flere søker seg til yrkesfag, flere får læreplass og flere 

fullfører og tar fagbrev. Regjeringen har satt i gang flere tiltak som har bidratt til denne 

utviklingen. Blant annet er lærlingtilskuddet økt, det er innført krav om bruk av lærlinger i 

offentlige anbud, innført merkeordning for godkjente lærebedrifter, målrettet strategi for å øke 

antallet lærlinger i offentlig sektor, ny tilbudsstruktur og nytt innhold i yrkesfagene, og økt 

utstyrsstipendet for elever på yrkesfag. Fra høsten 2020 ble den nye tilbudsstrukturen 

innført, og skolene tok i bruk nye læreplaner i fellesfag og programfag.  

Men fortsatt faller for mange fra i de yrkesfaglige utdanningsprogrammene, og fortsatt trengs 

flere læreplasser og flere tilpassede opplæringsløp. I Meld. St. 21. (20202-2021) 

Fullføringsreformen legges det til rette for at vi kan utdanne flere fagarbeidere. I tillegg til at 

det innføres en rett til opplæring fram til fullføring, vil regjeringen blant annet innføre en rett til 

å ta et nytt fagbrev (yrkesfaglig rekvalifisering), videreføre og styrke tiltak for flere 

læreplasser, tydeliggjøre forberedelse til læretiden som del av innholdet på vg2 og etablere 

sentre for fremragende yrkesfag. I Utdanningsløftet er det også flere tiltak rettet mot fag- og 

yrkesopplæringen for å motvirke ringvirkningene av koronapandemien.  

Representantene har 17 forslag. Jeg har gruppert forslagene i åtte temaer og kommenterer 

hvert tema for seg. 

Stortinget 

Karl Johansgate 22 

0026 OSLO 

Deres ref Vår ref 

21/2301- 

Dato 

22. april 2021
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Rådgivnings- og veiledningstjenesten og samarbeid skole-bedrift (forslag 1, 2 og 6) 

God karriereveiledning er viktig slik at elevene får kvalifiserte råd om utdanningsvalg, 

jobbmuligheter og arbeidsmarked når de skal planlegge utdanningsløpet sitt. Det stiller store 

krav til karriereveiledningen i ungdomsskolen og i videregående opplæring. Elevene må få 

god informasjon om tilbudet på den enkelte skolen og i sitt fylke, og om hvilke tilbud som 

eventuelt er tilgjengelige digitalt fra andre skoler. I tillegg må elevene få utviklet kompetanse 

til å gjøre gode valg. For å sikre at elever i videregående opplæring har gode forutsetninger 

for å gjøre valg og håndtere fremtidige overganger i utdanning og arbeid, er både tilgangen til 

og kvaliteten på karriereveiledningstilbudet avgjørende. Karriereveiledning kan forebygge og 

motvirke feilvalg, omvalg og frafall. De som jobber med karriereveiledning i skolen, må ha 

tilstrekkelig og relevant kompetanse, slik at tilbudet kan få god kvalitet. Regjeringen vil derfor 

vurdere behovet for å videreutvikle utdannings- og videreutdanningstilbudene og se på 

hvordan slike tilbud kan gjøres mer tilgjengelig. 

Kompetanse Norge har fra 2021 fått det faglige ansvaret for karriereveiledning i skolen og 

skal sette i gang et arbeid for å vurdere hvordan tilbudet kan videreutvikles. Regjeringen 

ønsker et mer helhetlig og samordnet karriereveiledningstilbud for de målgruppene som skal 

gjennomføre videregående opplæring. Et samarbeid mellom alle aktørene i fylket som tilbyr 

veiledning, vil være et steg på veien. Regjeringen ønsker at tilbudet skal bidra til å nå målet 

om at både unge og voksne velger å starte på og gjennomføre videregående opplæring. 

Denne samordningen kan gjøres på ulike måter regionalt, og regjeringen vil vurdere 

muligheten for å utprøve ulike måter for samordning. 

Den nasjonale digitale karriereveiledningstjenesten, karriereveiledning.no, gir kvalitetssikret 

informasjon om utdanning og arbeid. Tjenesten gir befolkningen tilgang til 

profesjonell karriereveiledning blant annet gjennom chat og telefon. Tjenesten ble etablert i 

2020 og er under utvikling. Regjeringen vil videreutvikle og styrke tjenesten. 

I dag gjelder rådgivningsplikten i opplæringsloven for elever. Lærlinger har tradisjonelt vært 

en gruppe som i liten grad har hatt tilgang til karriereveiledning. Med etableringen av en 

digital karriereveiledningstjeneste for hele befolkingen og en fylkeskommunal plikt til å ha et 

tilbud til innbyggerne forventer regjeringen at flere får tilgang til karriereveiledning. 

Regjeringen vil også i oppfølgingen av opplæringlovutvalgets forslag vurdere å foreslå å gi 

lærlinger bedre tilgang til det som i loven kalles utdannings- og yrkesrådgivning. 

Regjeringen legger fram en strategi for fagskolesektoren før sommeren. Formålet med 

strategien er å gjøre opp status for høyere yrkesfaglig utdanning siden fagskolemeldingen og 

peke på mål og retning for den videre utviklingen av høyere yrkesfaglig utdanning. Det er 

behov for å gjøre fagskoleutdanningen mer kjent, og regjeringen ønsker å synliggjøre 

fagskoleutdanning, blant annet gjennom Utdanning.no. Strategien og målet om å gjøre 

fagskolene mer kjent vil kunne bidra til å øke kunnskapen om fagskoleutdanning i 

rådgivningstjenestene. 

Representantene foreslår å sørge for at det etableres en tettere kobling mellom avgivende 

skole og lærebedrift, også gjennom læretiden slik at opplæringen blir best mulig tilpasset 

arbeidslivets behov. Jeg er enig med representantene i at samarbeid mellom skoler og 

lærebedrifter er viktig for at opplæringen skal være mest mulig relevant og at overgangen til 

læretiden skal bli best mulig. Min erfaring og vurdering er at det i dag er et utstrakt samarbeid 

mellom de videregående skolene og det lokale næringslivet på flere områder. For eksempel 

er det ved Færder VGS et nært samarbeid gjennom hospiteringsordningen for faglærere, og 

om investeringer til skoleverkstedene slik at elevene får opplæring i samme utstyr som de vil 
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bruke i lærebedriften under læretiden. For at faget yrkesfaglig fordypning (YFF) skal fungere 

etter hensikten, er det avgjørende med utstrakt samarbeid mellom skoler og bedrifter. 

Gjennom YFF får elevene praksis i bedrift, og kan knytte kontakter med fremtidige 

lærebedrifter.  

Meld. St. 21 (2020-2021) Fullføringsreformen har også tiltak som legger til grunn et nært 

samarbeid mellom videregående skoler, lærebedrifter og arbeidslivet. Blant annet er det et 

forslag om å tydeliggjøre forberedelse til læreplass som del av opplæringen i vg2. Gjennom 

opplæringen vil elevene få trening i det å søke læreplass, få forståelse av hva det innebærer 

å være lærling, og hva slags forventninger en arbeidsgiver vil ha. Bakgrunnen for tiltaket er 

at for en del elever er overgangen fra skole til læretiden utfordrende. For at denne 

opplæringen skal være relevant, er det avgjørende med et nært samarbeid mellom skoler og 

lærebedrifter. I tillegg står samarbeid og koordinering mellom videregående skoler, fagskoler, 

næringsliv, og aktuelle forskningsmiljø sentralt i regjeringens forslag om å etablere sentre for 

fremragende yrkesfag.  

 

Rekrutteringsstipend og hospiteringsordning for yrkesfaglærere (forslag 3 og 5) 

Som representantene skriver, har tiltaket der yrkesfaglærere hospiterer i arbeidslivet gitt 

positive resultater. Det samme har det såkalte rekrutteringsstipendet gjort. Fag- og 

yrkesopplæringen er avhengig av gode yrkesfaglærere. I strategien Yrkesfaglærerløftet 

(2015) inngår det en rekke tiltak for å rekruttere flere yrkesfaglærere og styrke kompetansen 

til de som allerede jobber i skolen.  

For å stimulere til at flere kvalifiserer seg som yrkesfaglærere, kan fylkeskommunen søke om 

utdanningsstipend for ansatte i undervisningsstillinger som mangler godkjent lærerutdanning, 

og som vil ta praktisk pedagogisk utdanning for yrkesfag (PPUY) eller 

yrkesfaglærerutdanning (YFL). Fylkeskommunen kan også søke om rekrutteringsstipend for 

personer som ikke er ansatt i skolen, men som skoleeiere ønsker å rekruttere inn. Disse kan 

velge mellom en rekke videreutdanningstilbud innen yrkesfag. Søkere kan velge mellom 

stipendordning eller vikarordning. 

I 2019 ble fylkeskommunene og videregående opplæring med i den nye ordning for 

kompetanseutvikling i skolen. Kompetanseutvikling i yrkesfagene er skilt ut i en egen ordning 

der midlene til kompetanseutvikling går direkte til fylkeskommunene. En sentral del av denne 

ordningen er muligheten for hospitering. Det gir lærere som underviser elever på yrkesfag, 

mulighet til å hospitere blant annet i bedrifter. Instruktører som jobber ute i lærebedriftene, 

kan hospitere i skolene for å bli bedre kjent med hvordan undervisningen foregår.  

Fra 2021 er den desentraliserte ordningen for kompetanseutvikling i skolen omfattet av ny 

forskrift med felles retningslinjer for lokal kompetanseutvikling for barnehage og 

grunnopplæring. Retningslinjene skal bidra til tydelige målsettinger, roller og ansvar for disse 

ordningene. Vi har fastsatt egne retningslinjer for tilskuddsordningen for lokal 

kompetanseutvikling for fag- og yrkesopplæringen som gjelder fra 2021. Ordningen gir 

fylkeskommunen statlige midler til å drive kompetanseutvikling lokalt. Slik ønsker vi å legge 

til rette for at fylkeskommunen samarbeider med relevante aktører lokalt i sitt fylke.   

Hvordan fylkeskommunene organiserer og sikrer kompetanseutvikling i fag- og 

yrkesopplæringen vil variere etter lokale behov. Jeg mener derfor at fylkeskommunen og 

skolene selv er nærmest til å vurdere hvordan disse ressursene best kommer elevene og 

lærlingene til gode. 
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I Meld. St. 21 (2020-2021) Fullføringsreformen ønsker regjeringen å stimulere til 

kompetanseutvikling i fag- og yrkesopplæringen. Blant annet er det viktig at 

fylkeskommunene legger til rette for at hospiteringsordningen styrkes. For å sikre høy 

kompetanse i fag- og yrkesopplæringen er det også viktig at kompetanseutvikling rettet mot 

yrkesfagene fortsatt skal være en egen ordning. 

 

Legge til rette for en mer praktisk og variert skolehverdag på ungdomstrinnet (forslag 

4 og 12) 

Fra høsten 2020 har skolene tatt i bruk det nye læreplanverket LK20/LK20S. Alle læreplaner 

for fag i grunnskolen og videregående opplæring er fornyet. De nye læreplanene vil gi 

elevene og lærerne mer tid til det viktigste i faget, og lære dem å bruke det de har lært i ulike 

sammenhenger. De skal få tid til å gå i dybden, reflektere og tenke kritisk rundt det de lærer. 

Flere fag blir også mer praktiske. 

Representantene hevder at dagens ungdomsskole i stor grad er en forberedelse til en 

akademisk utdannelse, og at skolen er blitt stadig mer teoretisk. Vi har undersøkelser som 

viser at det er en generell oppfatning at innføringen av Kunnskapsløftet i 2006 har bidratt til 

at grunnleggende ferdigheter og språk- og realfag har fått større oppmerksomhet, og mange 

har gitt uttrykk for at opplæringen i de praktiske og estetiske fagene er blitt mer teoretisk. 

Dette ønsker vi å gjøre noe med, og ett av målene med fagfornyelsen har vært at de nye 

læreplanene skal bidra til at elevene i grunnskolen får kunnskaper, ferdigheter og erfaring 

med innhold og arbeidsformer som avspeiler de mange retningene og mulighetene i 

videregående opplæring. Derfor har de nye læreplanene i flere fag fått en mer praktisk 

innretning og de legger bedre til rette for en utforskende praksis.  

Regjeringen er opptatt av å følge opp intensjonene i fagfornyelsen, blant annet om en mer 

praktisk og variert skoledag. I prosjekt 3 av evalueringen av fagfornyelsen vil Universitetet i 

Oslo blant annet se på hvordan fagfornyelsen realiseres gjennom planlegging og 

gjennomføring av undervisning i spesifikke fag, med vekt på utforskende kompetanse, digital 

kompetanse og folkehelse og livsmestring.  

Det er også innført et nytt valgfag på ungdomstrinnet, praktisk håndverksfag. Læreplanen i 

faget legger vekt på å utvikle elevenes håndverksferdigheter og at eleven skal lære å 

håndtere råvarer og materialer til ferdige produkter. Faget legger også til rette for drøfting av 

bærekraft i de ulike valgene elevene gjør i faget både når det gjelder prosess og produkt. I 

tillegg er det 15 andre valgfag, og en rekke av disse har en praktisk innretning. Det er opp til 

skolene å ta i bruk for eksempel lokalt arbeidsliv i undervisningen, og vi vet at mange skoler 

gjør det.  

Fra høsten 2020 ble arbeidslivsfag introdusert som et alternativ til språkfagene på 8. og 

9.trinn. Arbeidslivsfaget skal gi elevene som velger dette, praktisk erfaring med å løse 

arbeidsoppdrag i et arbeidsfellesskap. 

Elever på 8.–10. årstrinn skal enten ha arbeidslivsfag, fremmedspråk eller fordypning i 

engelsk, norsk, samisk eller matematikk. Skoleeier skal tilby opplæring i fremmedspråk i 

minst ett språk, og opplæring i minst ett av i fordypningsfagene norsk, engelsk, samisk eller 

matematikk ved hver skole. I tillegg kan skoleeier tilby arbeidslivsfaget. Når en elev har valgt 

enten arbeidslivsfag, fremmedspråk eller fordypning i engelsk, norsk, samisk eller 

matematikk, skal eleven normalt ha faget på hele ungdomstrinnet (jf. forskrift til 

opplæringsloven § 1-8 første ledd).   
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Først vil jeg påpeke at jeg på generelt grunnlag mener flerspråklighet er en viktig 

kompetanse både for den enkelte og for samfunnet. Det er derfor viktig at så mange elever 

som mulig får muligheten til lære et annet fremmedspråk i tillegg til engelsk. Det gjelder 

uavhengig av om de skal ta yrkesfag eller studieforberedende utdanningsprogram i 

videregående opplæring.  

Det er ikke noe krav om å ha hatt 2. fremmedspråk på ungdomstrinnet for å komme inn på 

verken yrkesfaglige eller studieforberedende utdanningsprogram. Fremmedspråk er et 

fellesfag på de studieforberedende utdanningsprogrammene, men ikke på de yrkesfaglige. 

For elever som begynner på studieforberedende utdanningsprogram uten fremmedspråk på 

ungdomstrinnet, vil det bety at de må begynne med ett fremmedspråk i tillegg til engelsk. Det 

betyr at de vil få færre timer til valgfrie programfag.  Dette gjelder ikke elever som er fritatt fra 

kravet om opplæring i fremmedspråk.  

Så er jeg enig med representantene i at arbeidslivsfaget kan være et godt alternativ til 

fremmedspråk eller fordypningsfagene for en del elever på ungdomstrinnet. Faget kan både 

bidra til motivasjon og mestring og det kan være en medvirkende faktor til at disse elevene 

velger yrkesfag.  

Arbeidslivsfaget er et fag hvor noen elever kan få arbeidspraksis, i stedet for å ta 

fremmedspråk eller annen faglig fordypning. Det er imidlertid slik at alle elevene på 

ungdomstrinnet skal ha faget utdanningsvalg i 110 timer fordelt over tre år. Utdanningsvalg 

er et sentralt fag for å bidra til å gjøre elevene i stand til å ta gode utdannings- og yrkesvalg. I 

dette faget er det mulig å kombinere undervisning på skolen med utprøving og praksis på en 

arbeidsplass. Med fagfornyelsen innførte regjeringen som nevnt også praktisk håndverksfag 

som ordinært valgfag.  

Jeg mener vi må være forsiktige med å pålegge skoleeier og skolene å tilby for mange 

alternativer. Det er lokalt behov for en tilstrekkelig fleksibilitet i oppbyggingen av de valgbare 

tilbudene til elevene. Tilbudet må både tilpasses behovene i elevgruppen, lokale forhold og 

de ulike forutsetningene de har for å tilby kvalitativt gode alternativer. En ekstra styring slik 

representantene foreslår, vil kunne få utilsiktede konsekvenser. Mange skoler er for 

eksempel små og har få elever. En strammere regulering vil kunne bidra til begrensninger på 

andre områder. I tillegg har skolene allerede mulighet til å organisere arbeidslivspraksis i 

andre fag, jf. omtale av utdanningsvalg over. Jeg mener derfor at å imøtekomme dette 

forslaget både vil være unødvendig og feil styring av det lokale handlingsrommet. 

 

Nye yrkesfagmodeller, Steigenmodellen (forslag 7) 

Jeg er opptatt av at flere ungdommer skal få mulighet til å fullføre videregående opplæring. 

Det er derfor viktig med forskjellige virkemidler og flere tilpassende opplæringsløp for elever 

og lærlinger, og på den måten bidra til at flere fullfører. Steigenmodellen som 

representantene beskriver, er eksempel på et slikt virkemiddel. 

 

Hovedmodellen for opplæring på yrkesfag er to år i skole etterfulgt av to år som lærling i 

bedrift (2+2-modellen). Det finnes flere alternativer til denne modellen. Steigenmodellen er 

ett eksempel, der ungdommen tegner lærekontrakt ved oppstart og lærebedriften tar ansvar 

for en større del av opplæringen i faget enn det som følger av læreplanverket (0+4- 

modellen). Et annet eksempel er vekslingsmodellen, der elever veksler mellom opplæring i 

skole og bedrift gjennom hele opplæringsløpet. Her skjer opplæringen i en annen rekkefølge 

enn det som følger av læreplanverket. 
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Dagens regelverk åpner for ulike måter å organisere opplæringen på. Det betyr at 

fylkeskommunene står fritt til å tilrettelegge for ulike opplæringsmodeller, slik blant annet 

Nordland fylkeskommune gjør. Jeg er også kjent med at 0+4-modellen er i bruk i alle 

fylkeskommuner, og at flere fylkeskommuner tilbyr ulike former for vekslingsmodeller. Jeg 

mener også her at å imøtekomme dette forslaget vil være å og gå for langt inn i det lokale 

handlingsrommet. 

Utstyrssituasjonen i videregående opplæring (forslag 9, 10, 16 og 17) 

Tilgang til oppdatert og relevant utstyr for elever og lærlinger i fag- og yrkesopplæringen er 

grunnleggende for at opplæringen skal være mest mulig relevant og av god kvalitet. Dette vil 

gi bedre forutsetninger for både læretid og deltagelse i arbeidslivet. Med utstyr i 

videregående opplæring mener jeg relevant utstyr som skal til for at undervisningen skal 

være i tråd med kompetansemålene i læreplanene. Dette er tyngre utstyr som hovedsakelig 

er på skolene, men som også kan være i bedriftene. 

En kartlegging av utstyrssituasjonen i videregående skoler fra 2016 viser at den i all 

hovedsak er vurdert som god, og særlig av skolene og fylkeskommunene. Representanter 

fra arbeidslivet er noe mer forbeholdne i sin vurdering, men også her er hovedoppfatningen 

at skolene har tilgang på nødvendig utstyr. Samtidig er det forskjeller mellom skoler og 

fylkeskommuner i hvilken grad utstyrssituasjonen vurderes som tilstrekkelig. Det kommer 

også frem at lokalt næringsliv spiller en sentral rolle når skolens egen utstyrssituasjon er 

mindre tilfredsstillende. Skoler samarbeider også seg imellom om deling av utstyr, noe 

kartleggingen antyder har en positiv effekt på utstyrssituasjonen. Det ligger også et potensial 

for mer samarbeid mellom skoler og lærebedrifter om bruk av utstyr i opplæringen. 

Kartleggingen identifiserer utstyrstunge utdanningsprogram på vg1 og programområder med 

et særlig behov for nytt utstyr og investeringer. 

I medlemsundersøkelsen til Utdanningsforbundet i 2020 melder også en del lærere at elever 

mangler nødvendig utstyr i opplæringen, og at det er et visst behov for kompetanseheving 

knyttet til bruk og vedlikehold av utstyret. 

Regjeringen ønsker en bærekraftig og langsiktig finansiering av utstyrssituasjonen for de 

yrkesfaglige utdanningsprogrammene. Derfor utvikles det modeller for finansiering av utstyr i 

videregående skoler, som skal bidra til oppdatert og kvalitetssikret utstyr i de yrkesfaglige 

utdanningsprogrammene. Det vil gjennom et forskningsprosjekt prøves ut og testes ulike 

modeller som utstyrssamarbeid og spleiselag mellom stat, fylkeskommune og næringsliv. 

Det er bevilget 65 millioner kroner til dette prosjektet, hvor det meste skal finansiere utstyr i 

utvalgte fylkeskommuner. Høsten 2020 opprettet Utdanningsdirektoratet en arbeidsgruppe i 

samarbeid med Samarbeidsrådet for yrkesopplæringen (SRY), hvor NHO, LO, 

Utdanningsforbundet og fylkeskommunene er representert. Arbeidsgruppa skal blant annet 

utarbeide de ulike modellene som det skal forskes på. Modellene skal evalueres for å finne 

ut hvilke modeller som er bærekraftige og som gir den beste utstyrssituasjonen. 

 

Utstyrsstipendet i fag- og yrkesopplæringen (forslag 14) 

Elever i fag- og yrkesopplæringen har utgifter knyttet til nødvendig utstyr for å ta del i 

opplæringen. Stipendet som elever får fra Lånekassen til å dekke det nødvendige utstyret 

har for mange elever ikke samsvart så godt med de reelle utgiftene. Så er det også slik at 

stipendet er ment å bidra til å dekke utgifter, ikke nødvendigvis dekke dem fullt ut. Fra høsten 

2020 ble utstyrsstipendet for elever i videregående opplæring økt med 25 millioner kroner for 
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at det skulle bli bedre samsvar mellom stipendet og elevenes utgifter til utstyr. Endringene 

ble gjort blant annet på bakgrunn av en kartleggingsrapport fra Rambøll, som så på 

samsvaret mellom stipendsatser og reelle utgifter. 

Endringen i utstyrsstipendordningen fra og med inneværende undervisningsår førte til et 

markant løft i stipendsatsen for flere av de dyrere yrkesfaglige utdanningsprogrammene, som 

for eksempel bygg- og anleggsteknikk. 

 

Sørge for fortsatt økning av lærlingtilskuddet og fjerning av arbeidsgiveravgiften på 

lærlingeplasser (forslag 13 og 15) 

Lærlingstilskuddet som i dag er på 167 407 kroner per lærling, er økt med nær 26 000 kroner 
per kontrakt siden 2013. Til sammenlikning ble tilskuddet bare prisjustert under forrige 
regjering. Tilskuddet nærmer seg nå de korrigerte brutto driftsutgiftene per elev på 
yrkesfaglige utdanningsprogram, som var om lag 180 000 kroner i 2019 (i 2021-kroner). 
 
Som del av Utdanningsløftet og for å motvirke ringvirkningene av koronapandemien, er 
lærlingtilskuddet midlertidig økt med 170 mill. kroner både høsten 2020 og våren 2021. Dette 
har gitt en økning på 8 500 kroner per kontrakt totalt for høsten 2020 og våren 2021. 
 
Arbeidsgiveravgiften for lærlinger. 
Regelverket om arbeidsgiveravgift ligger under Finansdepartementet. Provenytapet ved å 
fjerne arbeidsgiveravgiften for lærlinger er av Finansdepartementet anslått til over 1,5 mrd. 
kroner i året.  
 
Arbeidsgiveravgiften er geografisk differensiert (DA-ordningen). Den indirekte støtten 
gjennom å redusere arbeidsgiveravgift for lærlinger vil derfor bli forskjellig avhengig av hvor 
bedriften er lokalisert. Eksempelvis ville bedrifter i sone 5 (tiltakssonen i Troms og Finnmark) 
ikke ha noen gevinst av at arbeidsgiveravgiften for lærlinger fjernes fordi det ikke betales 
arbeidsgiveravgift i denne sonen.  
 

DA-ordningen innebærer statsstøtte og er godkjent av ESA. Et unntak fra 

arbeidsgiveravgiften for lærlinger vil være et unntak fra de generelle satsene for 

arbeidsgiveravgift og vil kreve en ny notifikasjonsprosess mot ESA. ESAs aksept av 

reduserte satser er basert på regionalstøtteregelverket i EØS og de geografiske hensyn som 

ligger bak dette. Dersom man også åpner for annen type differensiering, f.eks. ut fra hvilken 

type arbeidstaker avgiften knytter seg til, kan man risikere at det stilles spørsmål ved DA-

ordningen som sådan.  

Man bør videre være forsiktig med å innføre en ny ordning i skattesystemet for å ivareta 

samme hensyn som dagens tilskudd for bedrifter som ansetter lærlinger (lærlingtilskuddet), 

ivaretar. En ordning med fritak for arbeidsgiveravgift for en bestemt type arbeidstakere 

(lærlinger) vil komplisere et allerede komplisert regelverk, få administrative og 

systemtekniske konsekvenser som vil kunne være krevende å gjennomføre for Skatteetaten 

og ville også krevet endringer i arbeidsgiveres lønns- og regnskapssystemer.  

 

Krav om bestått grunnskole for å starte på videregående skole (forslag 11)  

Representantene ber regjeringen innføre adgangskrav og minstekrav til karakterer i enkelte 

fag for å starte videregående opplæring. Jeg mener tiltak og regler som holder folk tilbake i 
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utdanningssystemet kan ha negative konsekvenser for ungdommen og føre til utenforskap, 

og bør brukes med forsiktighet. For å få en varig tilknytning til det norske arbeidslivet er det 

en forutsetning med kompetanse fra videregående opplæring.  

Istedenfor å innføre adgangskrav slik representantene foreslår, mener jeg det er viktig  at 

elever som ikke er tilstrekkelig faglig forberedt til videregående opplæring får den 

tilretteleggingen og støtten de trenger for å kunne mestre fagene. Derfor har vi foreslått flere 

tiltak i I Meld. St. 21 (2020-2021) Fullføringsreformen, som skal gjøre videregående 

opplæring bedre rustet til å hjelpe både disse elevene og elever som trenger annen støtte til 

å fullføre på grunn av utenomfaglige forhold.  

For det første vil utvidelsen av retten til videregående opplæring innebære at flere elever skal 

få muligheten til å gå mer tilpassede og fleksible opplæringsløp. Elever som har utfordringer i 

ett eller flere fag skal få muligheten til å bruke lenger tid, slik at de kan få bedre muligheter til 

å lykkes i fagene. I tillegg vil vi vurdere å foreslå en plikt for fylkeskommunene til å jobbe 

systematisk og forebyggende med elever som står i fare for ikke å bestå fag. På samme 

måte som det er avgjørende å sette inn innsatsen tidlig i grunnskoleløpet, må vi gripe inn 

tidlig overfor elever som sliter i videregående opplæring. Med en slik plikt vil det bli tydeligere 

at fylkeskommunene må gjøre det som er nødvendig for at elevene skal kunne få utbytte av 

opplæringen, uavhengig av årsaken til at de henger etter. Det vil også tydeliggjøre at skolene 

skal sette inn tiltak allerede fra første stund. Elever som likevel ikke består, skal ikke lenger 

være overlatt til seg selv, men skal med utvidet rett få mer opplæring i faget. For elever som 

har innvandret til Norge sent i skoleløpet, kan det være hensiktsmessig å få mer opplæring i 

både fag og språk før de starter på de ordinære opplæringsløpene. Derfor har regjeringen 

sagt at vi vil vurdere en fylkeskommunal plikt til å tilby et overgangstilbud for disse elevene. 

Tilbudet skal gi elevene bedre forutsetninger til å fullføre og bestå videregående opplæring.  

I tillegg vil vi også vurdere en utprøving av en modell med innføringsfag i matematikk, norsk, 

samisk og engelsk, som foreslått av Lied-utvalget. Regjeringen mener at vi må ha mer 

kunnskap før dette kan bli en nasjonal ordning, og der skal noen fylkeskommuner få tilby 

innføringsfag til elever som ønsker det. Innføringsfagene er beregnet på elever som ikke har 

tilstrekkelig faglig grunnlag ved oppstart i videregående opplæring.  

Til slutt vil jeg understreke at frafall i videregående opplæring er et komplekst problem, som 

gjerne har mange ulike årsaker. Elever som har svakt faglig grunnlag fra grunnskolen, har 

også i en del tilfeller andre tilleggsutfordringer som gjør det vanskelig å lære og nå sitt 

potensial. Derfor er det viktig at vi også vurderer andre tiltak enn de som retter seg spesifikt 

mot det faglige. I Meld. St. 21 (2020-2021) Fullføringsreformen sier vi blant annet at vi vil 

vurdere en plikt for samarbeid om overgangen mellom grunnskolen og videregående 

opplæring, en plikt til å følge opp elever med fravær og at vi vil videreutvikle praksisbrev- og 

lærekandidatordningen i lys av ny fullføringsrett. Dette er tiltak som også kan bidra til at 

elever med svakt faglig grunnlag fra grunnskolen får bedre muligheter til å fullføre i fremtiden.  

Med hilsen 

 
Guri Melby 

 

Dokumentet er godkjent elektronisk og påført statsrådens signatur 
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